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Burni odzivi na zaseg

TV SLOVENIJA 1, 01.06.2016, DNEVNIK, 18.59

DEJAN LADIKA: Ena slaba banka, enainštirideset dobrih hotelov, od petka slaba banka nadzoruje kar
tretjino hotelskih zmogljivosti v Sloveniji. V Savi in Istrabenzu so že napovedali izpodbijanje zasega,
in celo, da bodo ovadili, kot pravijo, plenilsko slabo banko. Sume kaznivega dejanja izražajo tudi v
Društvu malih delničarjev. Delnice Save Turizma so bile danes že preknjižene na novega lastnika, Istrabenz
Turizem pa bo šel najverjetneje v stečaj.
FLORJAN ZUPAN: Iz Save, ki jo je v dosedanji položaj tako kot v Istrabenzu pripeljal neuspešni menedžerski
prevzem, danes ponovno sporočajo, da gre za plenjenje in nezakonit poseg v nasprotju z določbami
kreditnih pogodb in pogodb o zavarovanju, saj terjatev še ni dospela podobna reakcija je danes prišla
tudi iz Istrabenza, kjer pa napovedujejo celo možnost kazenskih ovadb.
MARKO JAZBEC (predsednik uprave Hotelov Bernardin): Mi smo tudi kar nekaj dolga v letošnjem letu vrnili
z naslova odprodaje Resorta Metropol, tako da kar se tiče same stabilnosti naših dolgov, vizavi kapitalu,
ki ga imamo v tem trenutku, je slika mnogo mnogo boljša, kot je bila pred letom dni.
ZUPAN: Glavni izvršni direktor Slabe banke je v petek v odmevih takole pojasnil odločitev o zasegu hotelov.
TORBOJOERN MANSSON (glavni izvršni direktor DUTB): Tako smo do včeraj podpirali upravo Save pri
prizadevanjih za prestrukturiranje družbe. Žal načrt, ki so ga pripravili, ni bil dovolj dober. Mislimo, da
ne omogoča razvoja hotelirske dejavnosti.
ZUPAN: Ali gre res za nezakonit poseg, pa smo vprašali priznanega pravnega strokovnjaka.
MIHA JUHART (Pravna fakulteta v Ljubljani): Pri kreditnih pogodbah so zelo pogoste tako imenovane cross
default klavzule, to so posebne pogodbe klavzule, pri katerih ima zamuda z enim plačilom za posledico,
da hkrati s to zamudo dospejo tudi vse nedospele terjatve, kar pomeni, da v hipu prve kršitve dolžnik
postane dolžan tudi tisto, kar bi zapadlo kasneje in ponavadi so takšne klavzule podlaga za uveljavljanje
takšnih ekstremnih ukrepov.
ZUPAN: DUTB si bo del zapadlih terjatev do Save poplačala s prevzemom delnic, kar se je danes že zgodilo,
saj so bile delnice že preknjižene na DUTB, ki je postala 70odstotni lastnik, Istrabenz Turizem pa čaka
najverjetneje stečaj.
LADIKA: Poglejmo še prve odzive na terenu, Elen Batista Štader, podjetji, ki jima je slaba banka zasegla
hotele, torej napovedujeta pravni boj. Kakšna pa so mnenja drugih obalnih turističnih delavcev?
ELEN BATISTA ŠTADER: Lepo pozdravljeni. Novice o prevzemu hotelov s strani DUTB je bila predvsem
prvovrstno presenečenje za vse. Tukajšnji turistični delavci se zavedajo, da se prejšnji lastniki niso ravno
izkazali, da so uspešna turistična podjetja izčrpali in spravili na kolena, tudi zadnje dogajanje okrog
prodaje hotelov Hrvatom v lokalni skupnosti ne zbuja ravno velikega zaupanja, zato se turistični delavci tu
sprašujejo, kako zdaj zaupati bančnikom. Ali bodo bančniki znali poiskati prave strateške lastnike, take,
ki se bodo zavedali, da je turizem pomembna gospodarska panoga, ki bodo vlagali v objekte in ki se bodo
skupaj znali sporazumeti o skupni promociji. Veliko je torej bojazni, predvsem pa razočaranja, da se take
odločitve sprejemajo mimo lokalne skupnosti in tudi mimo vlade. Poglejmo izjavi:
VOJKA ŠTULAR (predsednica nadzornega sveta Turističnega združenja): Želela bi poudariti, da resnično
informacije, razlogi, zakaj se je to zgodilo, ampak zelo konkretno, jasno povedano, kje so tisti razlogi, bi
torej nam pomagalo, da bi lažje ocenili situacijo v Občini Piran.
ROBERT KRANJC (Letališče Portorož): Se lahko samo vprašam, ali je tu že znan kupec v ozadju, ki bo to
poceni kupil in potem mogoče cleo naprej prodajal po višjih cenah in upam in želim si, da se bodo tu
zganile tudi vse ustrezne institucije, od KPK, mogoče tudi Davčne pa tudi kriminalistične policije.
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BATISTA ŠTADER: V Turističnem združenju zdaj napovedujejo, da bodo v naslednjih dneh sklicali izredno
sejo, na kateri se bodo odločili, kako ukrepati. Toliko. Nasvidenje.
LADIKA: Hvala. Poteza slabe banke razburja tudi politiko, ki je to banko ustanovila. Socialni demokrati in
DeSUS od predsednika vlade inf inančnega ministra zahtevajo pojasnila. Po strategiji upravljanja državnega
premoženja je namreč turizem strateška gospodarska dejavnost.
TEA ŠAVOR: Gre za plenjenje slovenskih hotelov, je jasen prvi poslanec Socialnih demokratov. Nad takšno
odločitvijo DUTB smo zato razočarani. Ste vi vedeli predhodno za to odločitev in ali je po vaše pravilna?
MATJAŽ HAN (vodja poslanske skupine SD): Žal ni noben vedel, če je pa kdo od odločevalcev vedel, je pa
to za moje pojme zelo slabo.
ŠAVOR: Prav tako o prenosu hotelov niso vedeli nič v DeSUS. Je pa za odločitev dobro vedel minister za
gospodarstvo, ki vso odgovornost prelaga na DUTB. O zakonitosti takšne poteze, na katero sicer nima
pravice vplivati, ne dvomi, a zagotavlja:
ZDRAVKO POČIVALŠEK (minister za gospodarstvo): Prestrukturiranje bo trajalo dve leti, ne govorimo o
prodaji.
ŠAVOR: Razlog za takšno potezo DUTB pa minister vidi v izčrpavanju.
POČIVALŠEK: DUTB me je obvestil o tem, da ne sprejema programa prestrukturiranja Save, da z njim niso
zadovoljni, ker pač preliva dobiček iz turističnega podjetja v holding.
ŠAVOR: Da upravljavci državnega premoženja KAD, SOD, SDH in DUTB drug za drugega ne vedo, kaj
pravzaprav počnejo, meni Matjaž Han.
HAN: Po eni strani država Savo d.d., ki se ukvarja s turizmom, daje med pomembne panoge, v strategiji,
po drugi strani pa DUTB, ki ni vezan na to strategijo, vzame bom rekel hotele.
PRIMOŽ HAINZ (DeSUS): Mi ne gre nekako skupaj to, da smo rekli, da je turizem naša strateška panoga.
ŠAVOR: Zato bosta oba koalicijska partnerja od ministra za finance terjala poročilo, Socialni demokrati pa
razmišljajo tudi o sklicu izredne seje.
LADIKA: To je popoldne komentiral tudi predsednik vlade, za to je, kot je povedel, izvedel šele v soboto.
Po premierovem mnenju je Družba za upravljanje terjatev bank seveda avtonomna pri odločitvah, ki jih
sprejema. Na vprašanje, kaj prenos hotelov pomeni za strategijo upravljanja državnih nalob, v kateri je
Sava opredeljena kot pomembna naložba in to prav zaradi verige hotelov, pa je dejal:
MIRO CERAR (predsednik vlade): Zagotovo gre tu za nekaj, kar sovpada ali je v navskrižju delno s tem, kar
je zapisano v strategiji in to bo treba uskladiti, kajti vsi vemo, da strategija še ni sprejeta, je v državnem
zboru, v parlamentarni obravnavi in želim si, da bi bila sprejeta čim prej, da bi tudi za take, drugačne
in prihodnje primere dajala neko jasno vizijo, kriterije, usmeritve, v tem primeru pa bo treba preučiti v
državnem zboru, kako se na to odzvati v okviru same strategije.
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